

EXC-01-03-04B	رقم النموذج
2/3/24/2022/2963 05/12/2022	رقم وتاريخ الإصدار
	رقم وتاريخ المراجعة أو التعديل
	رقم قرار اعتماد مجلس العمداء
23/01/2024	تاريخ قرار اعتماد مجلس العمداء
02	عدد الصفحات

# نموذج الخطة الدراسية لبرنامج الماجستير/ الدبلوم العالي/ الاختصاص العالي

···	· · · · · · · · · · · · · · · · · · ·	
التمريض	الكلية	1.
تمريض صحة المجتمع	القسم	.2
	\	
ماجستير في التمريض السريري/ الصحة النفسية	(112 1) 11 12 1	3.
Master's degree in clinical nursing/ Psychiatric mental	اسم الدرجة العلمية (بالإنجليزية)	4.
health		
الرسالة	المسار	5.

رقم الخطة	رقم التخصص	الدرجة	رقم القسم	رقم الكلية	السنة	رسالة/ شامل
	014	7	1	07	2024	رسالة

#### أولا: أحكام وشروط عامة:

- 1. تتفق هذه الخطة مع تعليمات برامج الدراسات العليا النافذة.
  - 2. التخصصات التي يمكن قبولها في هذا البرنامج:

- بكالوريوس في التمريض

# ثانياً: شروط خاصة:

- الخبرة العملية لمدة سنة في المؤسسات الصحية الخدماتية أو في التعليم والتدريب في التخصص المطلوب.

ثالثاً: تتكون مواد هذه الخطة من (36) ساعة معتمدة موزعة كما يلي :

#### 1. المواد الإجبارية: (18) ساعة معتمدة:

					, ,
المنطلب السابق	عملي	نظري	الساعات المعتمدة	اسم المادة	رقم المادة
-	-	3	3	تُ في العلوم الصحية	0701749 منهجية البحا
-	-	3	3	صانية في البح <u>ث الصحي</u>	0703725 الأساليب الإح
-	1	2	3	1 24	0701724 التمريض النة
0701724	1	2	283 AUG	سي 2 سي 2	0701725 التمريض النة

المناه الدواسية المتاتاة



# الجامعة الاردنية

0701725	2	1	. 3	التمريض النفسي السريري التخصصي	0701726
0701724	1	2	3	أنماط وطرائق العلاج النفسي	0701731

#### 2. المواد الاختيارية: (9 ساعات معتمدة) يتم اختيارها مما يلي:

، الاختيارية. (و ساحات معمده) يتم اختيارها مما يتي:								
المتطلب السابق	عملي*	نظري	الساعات	اسم المادة	رقم المادة			
		e a	المعتمدة		er di u≠			
-	-	3	3	الكتابة المهنية	0701750			
	-	3	3	التعليم والتدريب في التمريض	0701732			
	-	3	. 3	الإدارة والقيادة في التمريض	0701733			
-	-	3	3	المعلوماتية في الرعاية الصحية	0701738			
_	-	3	3	التمريض التخصصي آداب وأدوار	0701722			
_	_	3	3	الألم والمعاناة	0702736			
_	_	3	3	ندوة الرعاية التمريضية النفسية المقرونة بالأدلة	0701734			
-	-	3	3	مفاهيم التواصل العلاجي	0701751			
	-	3	3	التغيرات الصحية الوظيفية	0702726			
-	-	3	3	علم الأدوية السريري للتمريض	0702735			

# 3. الرسالة الجامعية (9) ساعات معتمدة ورقمها (0702799)

\* اضافة ملاحظات ان وجدت.

\*الساعة المعتمدة الواحدة للمتطلبات العملية تعادل (8) ساعات تدريبية أسبوعياً.

المجامعة الأردنية 28 AUG 2024

الخملة الدراسية المتمدة



EXC-01-03-04B	رقم النموذج
2/3/24/2022/2963 05/12/2022	رقم وتاريخ الإصدار
	رقم وتاريخ المراجعة أو التعديل
	رقم قرار اعتماد مجلس العمداء
23/01/2024	تاريخ قرار اعتماد مجلس العمداء
02	عدد الصفحات

# نموذج الخطة الدراسية لبرنامج الماجستير/ الدبلوم العالي/ الاختصاص العالي

التمريض	الكلية	1.
تمريض صحة المجتمع	القسم	.2
ماجستير في التمريض السريري/ الصحة النفسية	اسم الدرجة العلمية (بالعربية)	3.
Master's degree in clinical nursing/ Psychiatric mental	اسم الدرجة العلمية (بالإنجليزية)	4.
health		
شامل	المسار	5.
		i

رقم الخطة	رقم التخصص	الدرجة	رقم القسم	رقم الكلية	السنة	رسالة/ شامل
	014	7	1	07	2024	شامل

## أولا: أحكام وشروط عامة:

- 3. تتفق هذه الخطة مع تعليمات برامج الدراسات العليا النافذة.
  - 4. التخصصات التي يمكن قبولها في هذا البرنامج:
    - بكالوريوس في التمريض

## ثانياً: شروط خاصة:

- الخبرة العملية لمدة سنة في المؤسسات الصحية الخدماتية أو في التعليم والتدريب في التخصص المطلوب.

ثالثاً: تتكون مواد هذه الخطة من (36) ساعة معتمدة موزعة كما يلي:

### 1. المواد الإجبارية: (27) ساعة معتمدة:

				(=-) ~;	
المتطلب السابق	عملي	نظري	الساعات	اسم المادة	رقم المادة
			المعتمدة		
				na a kar y kasa andan iyo danaan aa ana kasa anaa andaa ahaa ahaa ahaa ahaa ahaa ah	
-	-	3	3	أمنهجية البحث في العلوم الصحية	0701749
-	-	3	3	الأساليب الإحصائية في البحث الصحي الماليب الإحصائية في البحث الصحي	0703725

المخطة الدراسية المتعدد وود



# الجامعة الاردنية

-	1	2	3	التمريض النفسي 1	0701724
0701724	1	2	3	التمريض النفسي 2	0701725
0701725	2	1	3	التمريض النفسي السريري التخصصي	0701726
0701724	1	2	3	أنماط وطرائق العلاج النفسي	0701731
-	-	3	3	مفاهيم التواصل العلاجي	0701751
-	_	3	3	التغيرات الصحية الوظيفية	0702726
-	-	3	3	علم الأدوية السريري للتمريض	0702735

#### 2. المواد الاختيارية: (9 ساعات معتمدة) يتم اختيارها مما يلي:

المتطلب السابق	عملي*	نظري	الساعات	اسم المادة	رقم المادة
v		1	المعتمدة	* ***	
			, , , , , , , , , , , , , , , , , , ,	The state of the s	
-	-	3	3	الكتابة المهنية	0701750
	-	3	3	التعليم والتدريب في التمريض	0701732
	-	3	3	الإدارة والقيادة في التمريض	0701733
-	-	3	3	المعلوماتية في الرعاية الصحية	0701738
_	_	3	3	التمريض التخصصي آداب وأدوار	0701722
_	_	3	3	الألم والمعاناة	0702736
_	_	3	3	ندوة الرعاية التمريضية النفسية المقرونة بالأدلة	0701734

## 3. الامتحان الشامل ورقمه (0702798)

\* اضافة ملاحظات ان وجدت.

\*الساعة المعتمدة الواحدة للمتطلبات العملية تعادل (8) ساعات تدريبية أسبوعياً.

الجاهدة الاردنية 28 AUG 2024

### The University of Jordan



#### وصف المواد

(3) ساعات	منهجية البحث في العلوم الصحية	0701749
		المتطلب السابق: - 0

الوصف: تزود هذه المادة الطلبة بالمعرفة المتقدمة بأساليب البحث العلمي وأنواعها المختلفة من حيث خصائصها واستخداماتها وكذلك إيجابياتها وسلبياتها ، وتركز على أهمية استخدام البحث العلمي كقاعدة لتطوير المعرفة التمريضية، وتتيح هذه المادة الفرصة للطلبة لتطبيق أسس ومبادئ البحث العلمي من خلال تصميم مشروعات بحثية كل في مجال تخصصه

(3) ساعات	الأساليب الإحصائية في البحث الصحي	0703725
		المتطلب السابق: - ()

الوصف: يزود هذا المساق الطلبة بالمعرفة حول طبيعة وخصائص أكثر أنواع التحليل الإحصائي استخداما في الحقل الصحي بشكل عام والتمريض بشكل خاص، مثل الوصف الإحصائي، معامل الارتباط، معادلة انحدر الخط المستقيم، التحليل ألعاملي، وطرائق التحقق من الفرضيات الإحصائية. كما سيكتسب الطلبة المهارة والمعرفة في استخدام برامج الحاسوب الإحصائية بحيث يتمكنوا من إدخال البيانات وتحليلها وقراءة نواتجها.

(3) ساعات	التمريض النفسي 1	0701724
	,	المتطلب السابق: - ()

الوصف: تُهيئ هذه المادة خريج ماجستير تمريض الصحة النفسية ليصبح قادرا على تقييم و تشخيص وإدارة حاجات الرعاية الصحية المختارة مِنْ أفراد المجتمع على اختلاف ثقافاتهم وبيئاتهم و فئاتهم العمرية. كما وتركز هذه المادة على جعل الطالب قادرا على تقديم رعاية تمريضية متخصصة ومتقدمة للأفراد والأسر والجماعات في مختلف أماكن الرعاية الصحية. إن محور هذه المادة هو الاضطرابات والأمراض النفسية الحادة منها والمزمنة ، وما يتعلق بها من مسببات وانتشار وفسيولوجيا مرضية.

يهدف الجزء العملي من مادة التمريض النفسي 1 إلى توفير فرص لخريجي برنامج ماجستير تمريض الصحة النفسية، تمكنهم من تطبيق المفاهيم النظرية التي يتم طرحها في الجزء النظري من المادة. يشتمل التدريب العملي على مختلف مرافق الرعاية الأولية والمتقدمة للأفراد والجماعات على اختلافهم ممن يعانون اضطرابات و أمراض نفسية . كما يخصص التدريب العملي ساعات تدريبية أسبوعية لتدريب الطلبة على مهارات التقييم الصحي وبالأخص تلك المرتبطة بالتغيرات الوالمية المرض النفسي التعمل المرتبطة على المرتبطة المرتبطة المرتبطة المرتبطة المرض النفسي المنافسي المنافس النفسي المنافس المنافس

28 AUG 2024

العاصلة الأبداية

النعقة الدراسية العنماة



# الجامعة الاردنية

(3) ساعات	التمريض النفسي 2	0701725
	0701	المتطلب السابق: - 724

الوصف: تهدف هذه المادة إلى تزويد خريج ماجستير تمريض الصحة النفسية بدراسة متعمقة للاضطرابات والأمراض النفسية للبالغين وأسرهم وذلك ضمن إطار الرعاية التمريضية المتقدمة. وينصب تركيز هذه المادة على الحالات المرضية المتقدمة الحادة منها والمزمنة وعلى كيفية تقييمها والتعامل معها وذلك باستخدام منهجية التشارك في الرعاية الصحية النفسية مع الفريق الصحى النفسي.

يهدف الجزء العملي من مادة التمريض النفسي 11 إلى توفير فرص لخريجي برنامج ماجستير تمريض الصحة النفسية، تمكنهم من التطبيق العملي المتقدم للمفاهيم النظرية ضمن إطار الرعاية التمريضية المتقدمة. ينصب التركيز في هذا المساق على جعل الطالب قادرا على تقديم الرعاية الصحية المتقدمة في بيئات المجتمع المختلفة وبالتعاون مع الفريق الصحي النفسي.

(3) ساعات	التمريض النفسي السريري التخصصي		0701726
		07017	المتطلب السابق: - 25

الوصف: تقدم هذه المادة للطالب فرصة للتدريب العملي المتخصص المكثفة، حيث يتم تخصيص ثماني ساعات كل أسبوع للممارسة العملية ضمن مجموعة متنوعة من الوحدات النفسية والمؤسسات المتخصصة في الصحة العقلية. يتم تصميم التدريب بشكل يناسب مجال اهتمام وتركيز كل طالب. وتركز المادة بشكل عام على التطبيق العملي للمعرفة النظرية والمهارات في رعاية التمريض النفسي المتخصص المتقدم حيث يتم ذلك تحت إشراف متخصصين من أعضاء هيئة التدريس.

(3) ساعات	أنماط وطرائق العلاج النفسي	0701731
	07	المتطلب السابق: - 01724

الوصف: يركز هذا المساق على نماذج محددة مختارة من العلاج النفسي ذات الصلة بالممارسة المتقدمة للتمريض النفسي لتحقيق نتائج جيدة للأفراد والأسر والمجموعات التي تعاني من اضطرابات نفسية ومشاكل في الصحة العقلية. يتم تحديد جوانب رعاية العلاج النفسي ضمن إطار التفكير التشخيصي والتفكير النقدي والحكم السريري لتطوير وتطبيق علاج شاملًا قائم أعلى الأدلية في الأدلية في الأدلية في الأدلية في الأدلية المنافقة الم

2 8 AUG 2024

المخطة الدراسية العتمدة



# الجامعة الاردنية

(3) ساعات	مفاهيم التواصل العلاجي	0701751
		المتطلب السابق: -

الوصف: تركز هذه المادة على تطبيق نظريات الرعاية التمريضية ونظريات التواصل بين الأفراد والجماعات. وتتطرق المادة إلى المواضيع المتعلقة بدور الممرض النفسي في التواصل مع الأفراد والجماعات والخبرات المتعلقة بذلك التواصل الإنساني وآلية التواصل الجماعي من خلال المناقشات والتطبيقات العملية داخل المختبر ومن خلال التعامل المباشر مع المرضى. وسيتمكن الطالب كذلك من اختبار قدراته التواصلية وكيفية بناء تواصل علاجي يعود بالفائدة المرجوة وهوا فضل نوعية من الرعاية التمريضية المتقدمة.

(3) ساعات	التغيرات الصحية الوظيفية	0702726
		المتطلب السابق: -

الوصف: تزود هذه المادة الطلبة بالمعلومات المتقدمة في علم الفسيولوجيا وتركز على آلية حدوث الأمراض التي ينجم عنها اعتلال في وظائف أجهزة الإنسان الطبيعية. وتبحث المادة عن الآليات المعاوضة التي تقوم بها أجهزة الجسم جميعاً لمواجهة أي خلل قد يغير من استتباب الوسط الداخلي، وتناقش الطرق والوسائل المختلفة المسئولة عن إعادة هذا الوسط إلى وضعه الطبيعي .

(3) ساعات	علم الأدوية السريري للتمريض	0702735
		المتطلب السابق: -

الوصف: تتناول هذه المادة التطبيقات السريرية للأدوية على الإنسان، حيث يتضمن الموضوع الواحد وصفا مختصرا للفسيولوجيا المرضية والتشخيص والمعالجة الدوائية لمشاكل طبية شائعة. وسيتم كذلك شرح ميكانيكية عمل الأدوية واستعمالاتها ومضاعفاتها، وكذلك التداخلات الدوائية بالإضافة إلى شرح أنواع التجارب والدراسات الدوائية على الإنسان ويعدها الأخلاقي.

(3) ساعات	الكتابة المهنية	0701750
<u> </u>		المتطلب السابق: -
	إلى تطوير وتعزيز مهارات الكتابة لدى الطلبة من مرحلة درا	
ديمية تتوافق مع صياغة الكتابة	رُمَّة فِي كِتَابَة المُقَاهَلِمُ والأفكار بطريقة احترافية سليمة وأكاد أَنْ اللَّهُ اللَّهِ مُنْ اللَّهِ اللَّ	على تنمينة معهارات الطلبة الله
الماجستير في اللغة الانجليزية	الْأُمْرِيكَيْدُ . (كُمَّا يساطُ هذا المساق في كتالة مشروع رسالة	المعتمدة) جمعية عنم النفس
	28 AU	بشكل دقيق واحترافي 302 6
	النبية المشتملة	التعقة الدر



## الجامعة الاردنية

(3) ساعات	التعليم والتدريب في التمريض	0701732
		المتطلب السابق: -

الوصف: تزود هذه المادة الطلبة بالمعرفة اللازمة للقيام بدور المدرب والمثقف الصحي كأحد الأدوار المتقدمة للممرض القانوني. وتعمل هذه المادة على إتاحة الفرصة للطلبة لتحضير وتصميم خطط تدريبية ذات العلاقة بالحاجات التعليمية لمرضى أقسام الرعاية الحثيثة وأسرهم ، وكذلك تدريب وتعليم الكوادر التمريضية الأخرى في مجال الرعاية السريرية التخصصية مع التركيز على شمولية الخطط لجميع عناصر العملية التعليمية عند إعداد هذه البرامج .

(3) ساعات	الإدارة والقيادة في التمريض	0701733
		المتطلب السابق: -

الوصف: تزود هذه المادة بجانبيها النظري والعملي الطلبة بالمعلومات التي تساعد على تحضير قيادات تمريضية قادرة على العمل في مختلف المؤسسات الصحية ، وتوفر دراسة شاملة لدائرة التمريض كونها جزءا" حيويا" في النظام الصحي متعدد الجوانب وسلوكيات الإداريين في التمريض أثناء ممارستهم لهذه الأدوار المتقدمة . وتعطي المادة لمحة عامة عن النظريات والمنهجيات الإدارية والقيادية وتطبيقاتها العملية في مجال التمريض . وتتطرق لبحث بعض شؤون الإدارة المالية وشؤون العاملين وسبل تحسين الجودة 0 كما تصف دور الممارس المتقدم في تسويق الخدمات التمريضية التخصصية بما فيها الخدمات الاستشارية .

(3) ساعات	المعلوماتية في الرعاية الصحية	0701738
		المتطلب السابق: -

الوصف: تعرّف هذه المادة الطلبة بمبادئ نظم المعلومات الرئيسية المستخدمة في مؤسسات الرعاية الصحية و تطبيقاتها ، بالإضافة الى تطبيقات المعلوماتية في الممارسة السريرية سيتم التركيز ايضا على تطبيقات المعلوماتية في مجالات البحث العلمي و الدارة الرعاية الصحية و ادارة الجودة ، كما ستتيح المادة الفرصة للطلبة بتعلم مبادئ المعلوماتية في الرعاية الصحية و تقنيات نقل المعلومات الصحية و انظمة المعلومات السريرية و الملف الصحي المحوسب و الرعاية الصحة عن بعد و المحافظة على امن المعلومات و سريتها و صحتها و توفرها.

(3) ساعات	التمريض التخصصي: آداب وأدوار	0701722
	State of participation of 3 &	المنظلب السابق: -
وانعكاسات ممارسة التمريض و تحديث أو تغيير السياسات.	الطلبة بالمعلومات المتقدمة حول أدوار الممرض المتخصص المتخصص المتخصص المتخصص المتعددة ألتمريض في وضع أ	الوَّلْشِف: تزود هذه المادة
	المستعدة الم	أألية عاتالراب



## الجامعة الاردنية

وتركز المادة على دور الممرض في الدفاع عن حقوق المريض وتناقش بعض المسائل المتعلقة باختلاف الثقافات والأدبيات التي تواجه الممرض في مجال الرعاية التخصصية وتوفر دليلاً لاتخاذ القرارات الأدبية المناسبة.

(3) ساعات	الألم والمعاناة	0702736
	<u>.l</u>	المتطلب السابق: -
ة للأمراض المستعطية للأفراد	، دراسة وافية ومتعمقة عن كيفية معالجة الألم والأعراض الملازم	الوصف: يقدم هذا المساق
بشها الأفراد الذين يعانون من	نظرة شاملة على طرائق معالجة الألم وتخفيف المعاناة التي يعي	وعائلاتهم. ويلقي المساق
	ض التي تهدد بقائهم على الحياة (المستعصية)، ويناقش المس	
	ا بالاعتبار النواحي القانونية وفقا لمعايير جودة الرعاية الصحية	
		الصحي.
(3) ساعات	ندوة الرعاية التمريضية النفسية المقرونة بالادلة	0701734
		المتطلب السابق: -
m m m		

الوصف: تركز هذه المادة على رفع سوية المعرفة وخاصة وجهات النظر المتعلقة بالصحة النفسية والعقلية والرعاية النفسية التمريضية. توفر المادة فرصة للطلاب للعمل بشكل مستقل باستخدام الأدبيات البحثية لإنشاء مخطط نظري وعملي للصحة النفسية و العقلية القائمة على الأدلة وممارسة التمريض النفسي. سوف يوظف الطلاب اهتماماتهم بموضوع معين وسيتعرضون لموضوعات مختلفة من ممارسات ونظاقات تمريض الصحة النفسية و العقلية المتقدمة. أثناء تناول موضوع معين، سيشارك الطالب في مناقشات لتعزيز و رفع سوينه المعرفية و العلمية في مجال تمريض الصحة النفسية و العقلية.

المحالة الأردنية 28 AUG 2024

الدخيلة الدراسية المتسدة



# الجامعة الاردنية

Form:	Form Number	EXC-01-03-04A
		2963/2022/24/3/2
Study Plan	Issue Number and Date	5/12/2022
Master's Program/	Number and Date of Revision or Modification	2/(10/12/2023)
Higher Diploma/	Deans Council Approval Decision Number	50/2023
High Specialization The Date of the Deans Council Approval Decision		26/12/2023
0 1	Number of Pages	02

Plan Number	Specialization #	Degree	Department #	School #	Year	Track
	Thesis	2024	07	1	7	014

1.	School	School of Nursing
2.	Department	Community Mental Health Nursing
3.	Degree title (Arabic)	ماجستير في التمريض السريري الصحة النفسية
4.	Degree title (English)	Master's degree in clinical nursing/ psychiatric mental health
5.	Track	Thesis

#### First: General Rules & Conditions:

- 1. This plan conforms to the valid regulations of the programs of graduate studies.
- 2. Specialties of Admission:
- The First Priority: Bachelor's degree in nursing.

**Second:** Special Conditions: One-year clinical nursing experience in a health care institution or a teaching/training experience of one year in the related specialty.

Third: Study Plan: Studying (36) Credit Hours as following:

1. Obligatory courses: (18) Credit Hours:

	Obligatory courses: (18) Credit Hours:		The state of the s	- PROPERTY - PERSONAL PROPERTY -	1 10
Course	Course Title	Credit	Theory	Actual	Pre-
No.		hrs	Agaington, and	Practice	request
		And debute parties	2 9	hours AUG 2024	egezh eges
0701749	Research Method in Health Sciences	3	3	-	Antonio   Property
	, , , , , , , , , , , , , , , , , , ,	eg ag ger a si ag ger ag g	1 Substantial !	وا ه ۱۱ در استیه	200



# الجامعة الاردنية

0703725	Statistical Methods for Health Care Research	3	3	-	-
0701724	Psychiatric/Mental Health Nursing I	3	2	1	_
0701725	Psychiatric/Mental Health Nursing II	3	2	1	0701724
0701726	Specialized Psychiatric Clinical Nursing	3	1	2	0701725
0701731	Therapeutic models in psychiatric nursing	3	2	1	0701724

#### Elective Courses: Studying (9) Credit hours from the following:

Course No.	Course Title	Credit hrs	Theory	Practice actual hours	Pre – request
0701750	Professional Writing	3	3	-	-
0701732	Teaching and Training in Nursing	3	3	-	
0701733	Management and Leadership in Nursing	3	3	-	-
0701738	1738 Healthcare Informatics		3	-	-
0701722	722 Specialized Nursing: Ethics and Roles		3	-	-
0702731	731 Pain and Suffering		3		-
0701734	0701734 Evidenced Based Psychiatric Nursing Care Seminar		3	-	-
0701751	Therapeutic relationships concepts	3	3	-	-
0702726	Changes in health physiology	3	3	-	-
0702735	Clinical Pharmacology in nursing	3	3	_	-

- \* Each credit hour (practice) equals (8) actual clinical hour
- 3. Thesis (9) Credit hours (0702799)





### لجامعة الاردنية

Form:	Form Number	EXC-01-03-04A
		2963/2022/24/3/2
Study Plan	Issue Number and Date	5/12/2022
Master's Program/	Modification	
Higher Diploma/	Deans Council Approval Decision Number	50/2023
High Specialization	gh Specialization The Date of the Deans Council Approval Decisio	
8 1	Number of Pages	02

	Specialization #	Degree	Dep#	Faculty #	Year	Track
Plan Number	014	7	1	07	2024	Comprehensive

1.	School	School of Nursing
2.	Department	Community Mental Health Nursing
3.	Program title (Arabic)	ماجستير في التمريض السريري الصحة النفسية
4.	Program title (English)	Master's degree in clinical nursing/ Psychiatric mental health
5.	Track	Comprehensive

#### First: General Rules & Conditions:

- 1. This plan conforms to the valid regulations of the programs of graduate studies.
- 2. Specialties of Admission:
- The First Priority: Bachelor's Degree in Nursing.

**Second:** Special Conditions: One year clinical nursing experience in a health care institution or a teaching/training experience of one year in the related specialty.

Third: Study Plan: Studying (36) Credit Hours as following:

1. Obligatory courses: (27) Credit Hours:

Course No.	Course Title	hrs	Theory Practice	Pre- request
0701749	Research Method in Health Sciences	3	3 8 AUG 2024	Section 1



# الجامعة الاردنية

0703725	Statistical Methods for Health Care Research	3	3	_	-
0701724	Psychiatric/Mental Health Nursing I	3	2	1	-
0701725	Psychiatric/Mental Health Nursing II	3	2	1	0701724
0701726	Specialized Psychiatric Clinical Nursing	3	1	2	0701725
0701731	Therapeutic models in psychiatric nursing	3	2	1	0701724
0701751	Therapeutic relationships concepts	3	3	-	-
0702726	Changes in health physiology	3	3	-	-
0702735	Clinical Pharmacology in nursing	3	3	-	-

2. Elective Courses: Studying (9) Credit hours from the following:

Course No.	Course Title	Credit hrs	Theory	Practice actual hours	Pre – request
0701750	Professional Writing	3	3	-	-
0701732	Teaching and Training in Nursing	3	3	-	-
0701733	Management and Leadership in Nursing	3	3	-	-
0701738	Healthcare Informatics	3	3	-	-
0701722	Specialized Nursing: Ethics and Roles	3	3	_	-
0702736	Pain and Suffering	3	3	-	-
0701734	Evidenced Based Psychiatric Nursing Care Seminar	3	3	-	-

- \* Each credit hour (practice) equals (8) actual clinical hour
- 3. A comprehensive exam (0702798)





## الجامعة الاردنية

**Course Description** 

Course Number 0701749	Course Title Research Method in Health Sciences	Credit Hours
Prerequisi	te: ()	

Course Description: This course introduces the students to different research designs, instruments, methods of data collection and analysis. This course focuses on the utilization of scientific research in the development of nursing knowledge. The students will have the opportunity to design a research proposal in his/her area of specialization.

Course Number 0703725	Course Title Statistical Methods for Health Care Research	Credit Hours
Prerequisi	ite: ()	

Course Description: The emphasis of this course is on the nature and characteristics of the most commonly used statistical techniques (descriptive statistics, correlation and linear regression, factor analysis, and elementary hypothesis testing), and their applicability to specific health care problems within the context of nursing. Students will develop skills and knowledge in the use of computing software and to reinforce learning through assignments, including the analysis of data and interpret computer output.

Course Number 0701724	Course Title Psychiatric/Mental Health Nursing I	Credit Hours 3
Prerequisi	te: ()	

Course Description: This didactic course prepares the Psychiatric-Mental Health Nurse Practitioner student to assess, diagnose, and manage selected health care needs of culturally diverse populations across the life span. The focus is on advanced nursing practice with individuals and families in a variety of health care settings. Emphasis is placed on wellness and the pathophysiology and epidemiology underlying acute and chronic psychiatric/ mental health problems. The purpose of the clinical part of the course is to provide opportunities for Psychiatric-Mental Health Nurse Practitioner/Clinical Nurse Specialist students to apply concepts from Advanced Psychiatric/Mental Health Nursing I in primary and acute care settings with adults and families experiencing psychiatric/mental health concerns. The emphasis is on mental health nursing across the lifespan. The practical training also allocates training hours to train students on health assessment skills, especially those associated with functional changes accompanying mental illness.





## الجامعة الاردنية

Course Number 0701725	Course Title Psychiatric/Mental Health Nursing II	Credit Hours 3
Prerequisi	te: (0701724)	

Course Description: The purpose of this course is to provide the Psychiatric-Mental Health Nurse Practitioner/ Clinical Nurse Specialist student an in depth study of psychiatric/mental health care management of adults and their families within the framework of advanced nursing. The focus is on selected acute and chronic complex psychiatric/ mental health care problems. Emphasis is on the interaction among health care providers in a culturally diverse environment.

The purpose of the clinical part of the course is to provide opportunity for the Psychiatric-Mental Health Nurse Practitioner/Clinical Nurse Specialist student to practice within an advanced nursing framework. The focus is on the role of the advanced practice nurse in the health care management of adults with psychiatric/mental health concerns. Emphasis is on collaboration with other health care providers in a culturally diverse environment.

Course Number 0701726	Course Title Specialized Psychiatric Clinical Nursing	Credit Hours
Prerequisi	ite: (0701725)	

Course Description: This dynamic course offers an immersive clinical training experience, dedicating eight hours each week to hands-on practice within a variety of psychiatric units and specialized mental health agencies. Tailored to each student's specialty area, the program emphasizes the practical application of theoretical knowledge and skills in advanced specialized psychiatric nursing care. Under the dedicated guidance of our faculty members, students will engage directly with clients, honing their abilities to provide exceptional psychiatric nursing care in real-world settings.

Course Number 0701731	Course Title Therapeutic models in psychiatric nursing	Credit Hours 3
Prerequisi	te: (0701724)	

Course Description: This course focuses on selected specific psychotherapy models relevant to the advance practice of psychiatric nursing to achieve quality outcomes for individuals, families and groups with psychiatric disorders and mental health problems. Aspects of psychotherapy care are established within a framework of diagnostic reasoning, critical thinking, and clinical judgment to develop and apply comprehensive evidenced based treatment. Models and approaches of psychiatry treatment will be discussed and application process will enhance skills of practice.

2 8 AUG 2024

الخطة الدراسية العصدة



### الجامعة الاردنية

Course Number 0701751	Course Title Therapeutic relationship concepts	Credit Hours
Prerequisit	re: ()	

Course Description: This course focuses on the application of caring theory to interpersonal communications. It emphasizes the development of the role of communicator in individual and group experiences and in professional relationships. The course will expose students to various therapeutic interventional models and caring aspects that is appropriate to all area of advanced nursing practices. The course will also enhance students' capacity in terms of interviewing skills, qualitative approach of caring aspects, and using the personal awareness and monitoring to enhance their morals and ethics of conduct.

Course Number 0702735	Course Title Clinical Pharmacology in nursing	Credit Hours
Prerequisit	re: ()	

Course Description: The course deals with the use of drugs in humans. It includes a brief description of the pathophysiological processes, diagnosis and treatment of common medical problems. The mechanism of action, pharmacological effects, clinical uses, adverse effects and drug interactions will be discussed. In addition, the course will briefly discuss preclinical and clinical trials and the ethics of conducting such studies.

Course Number 0701750	Course Title Professional Writing	Credit Hours 3
Prerequisi	te: ()	

Course Description: This course is aimed at developing and strengthening the writing skills of master's students. It focuses on the developing students' skills required for professionally writing concepts and ideas in a sound and academic manner and applying the American Psychological Association format. This course helps the students in writing the thesis proposal in a professional and accurate English format.

Course Number 0701732	Course Title Teaching and Training in Nursing		Credit Hours 3
Prerequisit	te: ()	Comment of the commen	And the State of t

Course Description: In this course, the emphasis will be on educational aspects of critical care and adult health nursing as an aspect of nursing practice. The student will develop instructional design as related to the educational needs of the patient and family. Emphasis will be on teaching and training other nursing personnel in the area of critical care through

التملة الدراسية المتعادة



## الجامعة الاردنية

the use of instructional design. Emphasis will be on utilizing a comprehensive instructional process.

Course Number 0701733	Course Title Management and Leadership in Nursing	Credit Hours
Prerequisit	te: ()	

Course Description: This course provides for the comprehensive study of the department of nursing as a vital component of multiple health care delivery systems. Its primary focus is on the preparation of nurse managers to function in a variety of health care settings. It examines financial, personnel, and quality control management with the emphasis on the role behaviors of the nurse manager as an advanced practitioner of nursing. An overview of management and leadership theories and processes and their implication for nurse managers is provided. The role of the advanced practitioner and consultant in marketing nursing services is also described.

Course Number 0701738	Course Title Healthcare Informatics	Credit Hours 3
Prerequisite: ()		

Course Description: This course introduces students to the principles and application of major information systems approaches in the delivery and administration of health care. In addition to application of healthcare informatics in clinical practice, other areas of informatics application are emphasized such as research, education, administration, and quality management. The students will have the opportunity to learn about health care informatics principles, information and communication technologies in health care, clinical information systems, electronic health records, telehealth, and health information security, confidentiality, integrity, and availability.

Course Number 0701722	Course Title Specialized Nursing: Ethics and Roles	Credit Hours 3
Prerequisit	te: ()	

Course Description: This course discusses the implications of advanced practice and its effects on the development of the nursing profession. In addition, the course will focus on the role of the nurse as a patient advocate and discusses some of the cross cultural and ethical issues that face nurses in providing care for their patients and families and provides guidelines for ethical decision making.

المنطة الدراسية العامد،



Course Number 0702736	Course Title Pain and Suffering	Credit Hours
Prerequisit	re: ()	

Course Description: This course provides an in-depth study of pain, including advanced care planning with clients and their families. This course takes a comprehensive look at the management of pain and suffering as understood from the patient's lived experience and applied to nursing practice. Both pharmacological and non-pharmacological pain management strategies are examined and the ethical clinical decision-making in pain management is emphasized according to established standards for quality care and best practices within an interdisciplinary team.

Course Number 0702726	Course Title Changes in health physiology	Credit Hours
Prerequisite: ()		

Course Description: This course focuses on the pathogenesis of human disease as a consequence of abnormalities and alterations of normal physiological function. Regulatory and compensatory mechanisms that aim at maintaining and restoring homeostasis in response to changes in the internal and external environment are explored. This course tackles all systems, but emphasizes those systems encountered in critical care units, within an appropriate theoretical framework. It will form the basis for planning essential and comprehensive nursing care interventions, aiming at providing comprehensive patient care.

Course Number 0701734	Course Title Evidenced Based Psychiatric Nursing Care Seminar	Credit Hours 3
Prerequisite: ()		

Course Description: This course is focusing on updating the current status of knowledge and science is particular mental health and psychiatric care perspectives. The course is providing an opportunity to students to act independently utilizing the research literature to create a theoretical and practical scheme of evidence-based mental health and psychiatric nursing practice. Students will employ their interest in one particular topic and will be exposed to various topics of advanced PMHN practices and scopes. While addressing particular topic, the student will be involved in discussion to upgrade and enhance their status of knowledge and research in the field of PMHN

2 8 AUG 2024

الخباة الدراسية العتمدة